

УГОЛОВНАЯ ОТВЕТСТВЕННОСТЬ ЗА РАЗГЛАШЕНИЕ СВЕДЕНИЙ О МЕРАХ БЕЗОПАСНОСТИ, ПРИМЕНЯЕМЫХ В ОТНОШЕНИИ СУДЬИ И УЧАСТНИКОВ УГОЛОВНОГО ПРОЦЕССА: ПРОБЛЕМЫ ЗАКОНОДАТЕЛЬНОЙ РЕГЛАМЕНТАЦИИ

Мартыненко Наталия Эдуардовна,
профессор кафедры уголовной политики Академии управления Министерства внутренних дел России,
доктор юридических наук, профессор
kafedra_up_au@mail.ru

В статье анализируется законодательная конструкция ст. 311 УК РФ, предусматривающая ответственность за разглашение сведений о мерах безопасности, применяемых в отношении судьи и участников уголовного процесса, и делается вывод о том, что содержащиеся в диспозиции оценочные понятия, позволяют по-разному определять круг потерпевших и субъектов преступления. Кроме того, положения Федерального закона от 20 апреля 1995 г. № 45 -ФЗ «О государственной защите судей, должностных лиц правоохранительных и контролирующих органов», касающиеся круга субъектов разглашения сведений о мерах безопасности, противоречат положениям ст. 311 УК РФ. В статье содержатся предложения, направленные на совершенствование диспозиции ст. 311 УК РФ и ее гармонизацию с вышеназванным федеральным законом.

Ключевые слова: уголовная ответственность, меры безопасности, потерпевший, субъект преступления, гармонизация законодательства, разглашение сведений о мерах безопасности.

THE CRIMINAL LIABILITY FOR DISCLOSURE OF DATA ON THE SECURITY MEASURES APPLIED IN RESPECT OF A JUDGE AND PARTIES TO A CRIMINAL PROCEDURE: LEGISLATIVE REGULATION ISSUES

Natalia E. Martynenko
Professor of the Department of Criminal Policy of the Management Academy of the Ministry of the Interior of Russia
LL.D., Professor

The article analyzes the legislative formulation of the disposition of Art. 311 of the Criminal Code of the Russian Federation, which provides for liability for disclosing information about security measures applied to judges and participants in criminal proceedings, and it is concluded that the evaluative concepts contained in the disposition make it possible to define the circle of victims and subjects of a crime in different ways. In addition, the provisions of the Federal Law of April 20, 1995 No. 45-ФЗ "On State Protection of Judges, Officials of Law Enforcement and Control Agencies" concerning the range of subjects for disclosing information about security measures contradict the provisions of Art. 311 of the Criminal Code of the Russian Federation. The article contains proposals aimed at improving the disposition of Art. 311 of the Criminal Code of the Russian Federation.

Keywords: criminal liability, security measures, victim, subject of crime, harmonization of legislation, disclosure of information about security measures.